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Pkt. OPPGAVE/SAK 

1 Lærlingundersøkelsen 

Ingrid Evju fra AVO presenterte resultatene fra Lærlingundersøkelsen. Se vedlagte 

presentasjon. 

 

2 Kollektivtransport 

Hovedtema for dagen var kollektivtransport. Øyvind (Eikeli vgs, ansvarlig for 

kollektivtrafikk i styret) innledet. 

Fire av tiltakene fra handlingsplanen for kollektivtransport var utgangspunktet, disse hadde 

også Ruter og politikerne fått tilsendt. 

 

- At Oslo og Akershus skal være én sone.  

- At periodebillett for studenter skal reduseres til samme pris som periodebillett for 

barn/ungdom.   

- At man skal kunne bruke barnebillett til fylte 18 år.  

- At det skal gå flere busser i rushtiden.  
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a) BUFT 

Ungdommens fylkesting i Buskerud (BUFT), ved ungdomskoordinator Rina Yamamoto og 

nestleder Jørgen Wear, orienterte om hvordan BUFT har jobbet for å få gjennomslag for 

sin politiske sak om å høyne aldersgrensen på barnebillett. Ny ungdomsbillett til fylte 20 år 

ble vedtatt i hovedutvalget for samferdsel i Buskerud i januar 2015.  

 

BUFTs prosess var som følger:  

- Gjorde research, spørreundersøkelser, for å underbygge argumenter.  

- De brukte mye tid på å finne ut av hvem som bestemmer hva, og sette seg inn i 

fylkeskommunens planer og politikk, for å kunne bruke det i argumentasjonen 

- De fikk tilbakemelding om at det ikke var mulig å endre aldersgrensen, men fordi de 

gjennom nettverket ØstsamUng visste at Østfold hadde barnepris på enkeltbillett opp 

til 24 år, visste de at det ikke var riktig. 

- Saken ble lagt fram for hovedutvalget for samferdsel, og ble godt tatt i mot, men 

manglet økonomisk utredning. Administrasjonen gjorde en økonomisk utregning og 

anbefalte politikerne å ikke vedta endringen, på grunn av kostnad og fordi fylkene skal 

harmonisere rabattordninger, aldersgrenser, mm. 

- BUFT skrev leserinnlegg om hvorfor det vil lønne seg å heve aldersgrensen i et større 

perspektiv, og argumenterte mot administrasjonens påstander.  

- Hovedutvalget for samferdsel vedtok å lage en ungdomsbillett med samme pris som 

barnebillett til fylte 20 år. 

 

Hovedargumentene BUFT brukte: 

- Hva er definisjonen på barn? FNs definisjon er opp til 24 år.  

- Argument fra administrasjonen om at fylkene skal harmonisere aldersgrenser og 

rabattordninger ble møtt med motargument: de andre fylkene må opp! Det er også 

anledning til å ha egne regler innenfor fylket. 

- Ungdom og eldre er de med dårligst økonomi. Eldre har honnørrabatt på enkeltbillett. 

- Fylkeskommunen hadde vedtak og visjoner om å få flere til å bruke kollektivtransport. 

Forskning viser at av tiltak for å øke bruk av kollektivtrafikk er pris det viktigste. 

Tallgrunnlaget fra administrasjonen hadde ikke sett på denne faktoren. 12 nye reisende 

per dag ville dekke opp kostnaden. 

 

b) Ruter 

Erik Kolbjørnsen fra Ruter fortalte om billetter og priser.  

Se vedlagte presentasjon. 

- Sonestruktur, rabatter og priser er basert på komplekse modeller. Dersom man gjør 

endringer i for eksempel aldersgrenser må kostnaden dekkes inn ved å øke andre priser 

eller kutte i rutetilbudet, eller dekkes med økte tilskudd fra fylkeskommunen. Anser 

det som lite trolig at det vil bli så stor økning i antall passasjerer at kostnaden for å 

heve aldersgrensen til 18 dekkes inn.  

- 16-årsgrensen er historisk, og sannsynligvis basert på at det var da mange begynte å 

jobbe etter folkeskolen. I dag er realiteten annerledes.   

- Ruters representant fremhevet at Oslo og Akershus (Ruter) er store nasjonalt og vil ha 

stor innvirkning på prosjektet om harmonisering. Dersom Oslo og Akershus går inn 

for høyere aldersgrense vil dette ha mye å si nasjonalt. Her kan fylkeselevrådet bidra. 

- Fylkeselevrådet ba om kommentar på deres forslag om flere busser i rushtiden. 

Representanten fra Ruter forklarte at de egentlig ønsker færre busser i rushtiden – for å 

gjøre plass til sykler og gående. Det er ikke nok kapasitet i veinettet.  

- Spørsmål om hvordan man kan gi beskjed til Ruter om endringer man ønsker, 
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rutetilbud, osv. Ruter anbefalte at man sender brev gjennom kundesenteret. Forsikret at 

slike henvendelser kommer fram. 

  

c) Gruppearbeid 

Fylkeselevrådet ble delt inn i fire grupper. Øyvind ba gruppene om å diskutere gode 

argumenter for tiltakene som fylkeselevrådet har vedtatt å jobbe for, til debatt med 

politikerne.   

 

d) Politikerdebatt 

Fylkeselevrådet inviterte samferdselspolitikere til diskusjon om deres fire foreslåtte tiltak 

for å forbedre kollektivtransporten for unge. 

 

Politikerne som deltok var: Gunnar Melgaard, leder for hovedutvalget for samferdsel, og 

gruppeleder for H, Ole-Erik Yrvin, Ap, hovedutvalget for samferdsel, Vilde Lofthus 

Rooth, Ap, hovedutvalget for utdanning.  

 

Politikerne var enige om at kollektivtransport er viktig og at barn og unge må få de gode 

vanene.  

 

Melgaard sa at å ha en sone i Oslo og Akershus er ønskelig, men at det krever en stor 

investering. Mulig at det kan være politisk vilje til å se på at en større andel av bomringen 

kan gå til kollektivtransport. En annen mulighet er å øke pris på billettene, det gikk Oslo 

imot nå, men kan foreslå det igjen. Han trakk også frem bymiljøavtalene. 

 

Melgaard presiserte også at alle endringer i Ruter krever enighet med Oslo og NSB, og at 

det noen ganger setter stopper. Pressområder har fått økt fokus, og det går utover 

grisgrendte strøk – her har noen kommuner fått tilbud om bestiller-transport. Det er et godt 

tilbud som ikke er godt nok kjent. 

 

Lofthus Rooth foreslo at man bør starte med å gjøre Akershus til én sone, og så kan man 

bli enig med Oslo senere. Barnebillett til 18 er også en kampsak for både AUF og Ap 

nasjonalt. Hun anbefalte å få med ungdom i Oslo på kampen, og være tydelige overfor 

politikerne på at dette er noe som burde prioriteres. 

 

Yrvin sa at alle ønsker bedre kollektivtransport, men er uenige om hvordan det skal 

finansieres. Man kunne tatt mer i bompengeringen for å prioritere. Yrvin mente også at det 

er nødvendig at vi i Akershus sier fra, fordi Oslo eier 60 % og Ruter er mer interessert i de 

korte reisene.  

   

Argumenter fra fylkeselevrådet: 

- Små summer som skal til når man ser på det store bildet 

- Man får mindre penger ved å kutte i avgifter, der kan man hente penger. Vi kan ikke 

fortsette å bruke så mye bil som vi gjør nå.  

- Dette berører oss i hverdagen. Det er dumt at løsningen blir å kjøre bil.  

- For å nå målet og gi barn og unge kollektive vaner må man gjøre en økonomisk 

investering. Noen må bruke pengene for å få til dette.  

 

Oppfølging 

- Øyvind, som er ansvarlig for saksområdet kollektivtransport i styret, følger opp saken 

videre.  
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Sykkelstrategi 

Avdeling for kultur, frivillighet og folkehelse hadde et opplegg om sykling i Akershus. 

Mats Larsen, rådgiver i Statens vegvesen innledet om sykling, se vedlagte presentasjon. 

 

Kristin Felde, fylkesdirektør for kultur, frivillighet og folkehelse og konstituert 

fylkesdirektør for videregående opplæring, John Arve Eide, ledet fylkeselevrådet i en 

workshop for å få innspill til sykkelstrategien som skal utarbeides i Akershus 

fylkeskommune. Se vedlagte presentasjon. 

 

Gruppene presenterte sine innspill i plenum.  

Dusjemuligheter, trygg parkering og trygge sykkelveier gikk igjen som viktige faktorer. 

Innspillene ble samlet inn av fylkesdirektørene.  

 

Oppfølging 

- Fylkeselevrådet ble oppfordret til å følge opp ett av sine innspill, som var å kartlegge 

sykkelparkering på skolene og melde det inn til fylkeskommunen. 

 

3 Eventuelt 

Miljøarbeidere 

Representanten fra Valler vgs ønsket innspill til hva man kan bruke miljøarbeider til. 

Innspill: 

- jobbe med elevrådet  

- prate, lyse opp hverdagen, henge med dem i friminuttet 

- rådgiver/helsesøster-rolle også, mellomledd, guttene føler seg ofte mer komfortable 

med å snakke med dem enn med helsesøster.  

 

 

 

 



Lærlingundersøkelsen 2014-15 
Resultater og oppfølging 

Ingrid Evju, 13. mars 2015 



Om undersøkelsen 
• Alle lærlinger som har vært mer enn 11 måneder i 

lære inviteres til å delta 

– Lærlinger bosatt i Akershus med læreplass i annet fylke 

omfattes ikke 

– Gjestelærlinger omfattes 

• 54 % svarte på undersøkelsen 

• Det nasjonale nivået inkluderer alle 

fylkeskommuner, unntatt Finnmark, og Oslo 

kommune 

 



• Noen utdanningsprogram er overrepresentert, 

jenter er underrepresentert 

• Forskjeller på «nye» og «gamle» lærlinger 

• Ytterpunktene overrepresentert? 

• Tvil om anonymitet? 

• Undersøkelsen er ikke fullt ut representativ. Vi 

kan derfor ikke uten videre anta at funnene i 

undersøkelsen gjelder for lærlinger i Akershus 

generelt 

Er svarene representative? 



Temaer i undersøkelsen 
• Kvalitet i lærebedriften 

• Arbeidsmiljø 

• Motivasjon, innsats og mestring 

• Dokumentasjon og plan 

• Sluttvurdering og veien videre 
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Arbeidsmiljø 
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Mobbing 
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Motivasjon, innsats og mestring 
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Skolen som forberedelse 

3,2 

3,4 

3,3 

3,8 

3,3 

3,3 

3,4 

3,5 

3,6 

3,5 

3,8 

3,6 

3,5 

3,5 

1,0 1,5 2,0 2,5 3,0 3,5 4,0 4,5 5,0

Bygg- og anleggsteknikk

Design og håndverk

Elektrofag

Helse- og oppvekstfag

Restaurant- og  matfag

Service og samferdsel

Teknikk og industriell produksjon

2014-2015 2012-2013



Dokumentasjon og plan 
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Dokumentasjon 

• Skriver du inn vurderinger av oppgaver du har 

gjennomført (egenvurdering) i 

opplæringsboken/loggen/nettsiden? 

• Får du skriftlige kommentarer fra instruktør/veileder 

eller andre på det du har skrevet i 

opplæringsboken/loggen/nettsiden? 

• Bidrar opplæringsboken/ loggen/ nettsiden til at du 

får mer utbytte av opplæringen? 



Sluttvurdering og veien videre 
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Hva vil du helst gjøre rett etter læretiden? 
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Stor lekkasje av fagarbeidere? 

• Ukjent, men SSB utarbeider statistikk i disse dager 
• Forskjell på planer og faktiske valg 
• Bare 21 prosent oppgir planer om andre konkrete 

karriereløp 
 

• 71 prosent er «Nokså enig» eller «Helt enig» i at 
det vil være lett å få jobb med fag-/svennebrevet 

• 68 prosent mener det er gode framtidsutsikter i 
bransjen deres 

• 50 prosent sier seg «Nokså enig» eller «Helt enig» i 
at de har fått informasjon om hvilke muligheter fag-
/svennebrevet gir.  



Oppsummering 
• Lærlingene i Akershus trives i lærebedriften og har 

gode opplæringsforhold 

• Forbedringspotensial: 

– Skolen som forberedelse til opplæring i bedrift 

– Mobbing og mindre alvorlige former for krenkelser 

– Dokumentasjon 

– Forberedelser til fag- og svenneprøven 

– Muligheter med fag- og svennebrev 

 



Innstilling: 
• ytterligere styrke overgangen mellom Vg2 og læretid 

gjennom tettere oppfølging fra avgiverskolen 
• arrangere samlinger for alle førsteårslærlinger med 

informasjon om rettigheter og plikter, samt 
karrieremuligheter innenfor fag- og yrkesopplæringen. 
Elev- og lærlingombudet inviteres til å bidra.  

• arrangere samlinger for alle sisteårslærlinger hvor 
kompetansekravene til fag- og svenneprøven 
gjennomgås 

• videreutvikle kursene for veiledere og instruktører, med 
vekt på dokumentasjon og forebygging av mobbing 

• bruke resultatene fra Lærlingundersøkelsen til 
kartlegging av behov for kompetanseheving i bedriftene 

• gjennomføre Lærlingundersøkelsen hvert år 



Plenumsmøte – Akershus Fylkeselevråd 

Akershus Fylkeskommune, fredag 13. mars 2015 

Erik Kolbjørnsen, produktansvarlig billetter og priser 

 

Rutes billetter og priser 



Ruter 
 

 Planlegger, bestiller og markedsfører 
kollektivtrafikken i Oslo og Akershus 

 Etablert i 2007; operativt fra 2008 

 Tidligere SL og Oslo Sporveier 

 Eiere: 
Oslo kommune: 60 %  
Akershus fylkeskommune: 40 %  
 

 Billettinntekter i 2014: kr 3,1 milliarder 

 Billettinntektene står for halvparten av 
de totale kostnadene for kollektiv-
trafikken, resten kommer som årlige 
tilskudd fra våre eiere. 

 

2 



Sonesystemet 
 

 Man betaler basert på bruk, og 
billettering skjer på faktisk reisevei 

 For å beregne billettprisen telles 
antall soner man reiser i, inkl. start- 
og sluttsone 

 

 8 soner i Oslo og Akershus; 12 i 
hele regionen (samarbeidssoner) 

 Sone 1: Stor Oslo-sone (inkl. hele 
T-banenettet) 

 Øvrige soner har nummer som 
øker med avstanden fra Oslo og 
bokstav som indikerer 
himmelretningen 
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Pristabellen 

 

 Ruters billetter og priser gjelder 

på alle transportmidler hvor man 

reise lokalt i Oslo og Akershus – 

unntatt Flytoget og 

Flybussekspressen 

 Det er maksimumspris for 3 

soner for periodebillett og 5 

soner for enkeltbillett – billetten 

gjelder da for alle soner 
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